
سال پنجم2    سیاسـت  
شماره 1280 a r m a n m e l i . i r

یکشنبه 
1401 .03 . 01
20  شوال  22/1443 می 2022

یــادداشـــت

بعد از گذشت یکی دو هفته از انتشار فیلم دیدار 
اوجی وزیر نفت ایران با همتای ونزوئلایی اش که در آن 
اوجی شعار مرگ بر آمریکا را داد و همتای ونزوئلایی او 
را همراهی نکرد، خبر آمد که آمریکا تحریم خود را علیه 
ونزوئلا کاهش خواهد داد که سبب خواهد شد این کشور 
بار دیگر صادرات نفتش را از سر بگیرد. همزمان خبر آمد 
روسیه هم با تخفیف هایی که می دهد از مشتریان نفت 
ایران دلبری کرده و شکل جدیدی از تحریم نفتی را بر ما 
تحمیل کرده که البته طبیعی است و روسیه چاره ای جز 
این ندارد. ما هم باید یاد بگیریم که منافع خود را فدای 
هیچ رفیقی نکنیم. از زمان شروع جنگ اوکراین، ونزوئلا 
مرتب به آمریکا چراغ سبز نشان داده است که حاضر 
است بخشی از کمبود بازار نفت را که ناشی از تحریم 
نفتی روسیه است جبران کند و اجازه داد هیات های 
آمریکایی از این کشور بازدید کنند. نتیجه این سیاست، 
کاهش تحریم های آمریکاست. برای دولت ونزوئلا 
نابودی فقر مهم است. باید توجه داشت که بزرگترین 
عامل استکبار که موجب خواری ملت ها می شود 
فقر است. باید روزی هزار بار مرگ بر فقر را سر داد تا 
مسئول غرفه عمان در نمایشگاه کتاب تهران نگوید 
اکثر مراجعان ما از شرایط اقامت و کار در عمان سوال 
می کنند. سراج الدین حقانی از رهبران طالبان که آمریکا 
برای دستگیری او ده میلیون دلار جایزه مقرر کرده 
است در آخرین سخنان خود گفته است ما دیگر آمریکا 
را دشمن خود نمی دانیم. حقانی این سخن را بعد از سه 
دهه جنگ با آمریکا می گوید. او بعد از نه ماه از به قدرت 
رسیدن دریافته است که دشمن واقعی هر کشور فقر و 
بیکاری است که باید از بین برود. سختی اداره کشور 
حقانی را به این نتیجه رساند که دست از نزاع بردارد. آنها 
از زمان اشغال افغانستان تا 1400به مدت بیست سال 
با آمریکا جنگیدند و هزاران آمریکایی را کشته و معلول 
و مجروح کردند.کم کم طالبان خواهند فهمید تاجیک 
هم دشمن نیست. زن ها  حق تحصیل دارند. همان گونه 

که امیران خلیج فارس عمل کردند.

منافع خود را فدای هیچ رفیقی نکنیم

سفر رئیس جمهور به عمان 
رئیس جمهور به دعوت رسمـــی »هیثم 
بن طارق آل سعید« سلطان عمان و در راس 
هیاتی بلندپایه، به این کشــور سفر می کند. 
آیت ا... سید ابراهیم رئیسی در تداوم دیپلماسی 
همسایگی دولت مردمــی و برای گسترش 
تعاملات اقتصادی، سیاسی و فرهنگی، به دعوت 
رسمی »هیثم بن طارق آل سعید« سلطان 
عمان، روز دوشنبه دوم خرداد در راس هیاتی 
بلندپایه عازم مسقط پایتخت این کشور خواهد 
شد. ملاقات رسمی در کاخ العلم، دیدار دوجانبه 
با »هیثم بن طارق آل سعید« سلطان عمان، 
امضای چند سند همکاری، دیدار با ایرانیان مقیم 
و دیدار با تجار و فعالان اقتصادی عمانی از جمله 
برنامه های سفر یک روزه آیت ا... رئیسی به این 
کشور است. سفر دکتر رئیسی به مسقط، اولین 
سفر رئیس جمهور ایران به این کشور در دوره 
سلطان جدید عمان و پنجمین سفر خارجی 
رئیس جمهور در ۹ ماه فعالیت دولت سیزدهم 
است. گفتنی است در راستای ایجاد زمینه های 
گسترش روابط اقتصادی و تجاری ایران و عمان، 
هیاتی ۵0 نفره از تجار و فعالان اقتصادی ایران 

هفته گذشته به این کشور سفر کردند. 

نامه قالیباف به رئیسی
رئیس مجلــــس شورای اسلامی قانون 
جهش تولید دانش بنیان را برای اجرا ابلاغ 
کرد. محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای 
اسلامی، در نامه ای به سید ابراهیم رئیسی، 
رئیس جمهور، قانون جهش تولید دانش بنیان 
را ابلاغ کرد. طبق اعلام شورای نگهبان، طرح 
جهش تولید دانش بنیان که با اصلاحاتی در 
جلسه 11 اردیبهشت به تصویب مجلس شورای 
اسلامی رسیده بود، در جلسه ۲1 اردیبهشت 
شورای نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت و 
با توجه به اصلاحات به عمل آمده مغایر با موازین 

شرع و قانون اساسی شناخته نشد. 

دستگاه قضائی پناهگاه ملت 
ایران است

رئیس مرکز حفاظت اطلاعات قوه قضائیه 
قضائی،  دستگاه  اقتدار  مهم ترین  گفت: 
پرچمداری در صیانت از حقوق ملت به عنوان 
سرمایه  اصلی نظام جمهوری اسلامی است و 
در این مسیر باید تمام توان خود را به کار گیریم. 
حجت الاسلام والمسلمین علی عبداللهی اظهار 
کرد: دستگاه قضائی در همه زمینه ها پناهگاه 
ملت ایران است. وی تصریح کرد: لازمه صیانت از 
این سرمایه عظیم انسانی این است که ابتدا خود 
از خطرات و آلودگی ها مصون باشیم و این امر 
جز با توکل به خدا و خودسازی محقق نمی شود. 
حجت الاسلام والمسلمین عبداللهی با بیان اینکه 
قلم قاضی، شرع و قانون است، گفت: قوه قضائیه، 
مسئولیت دفاع از حقوق شهروندی و آزادی های 
مشروع را به عهده دارد و اگر این مسئله به خطر 

بیفتد، مسئولیت آن به عهده ما است. 

 پرداخت بدهی ایران 
تا قبل از ماه جاری 

وزیر برق عراق اعلام کرد که این کشور قبل 
از پایان ماه جاری بدهی های گازی ایران را 
پرداخت خواهد کرد. عادل کریم، وزیر برق عراق 
دیروز )شنبه( در نشستی خبری در کربلا تاکید 
کرد: با دولت توافق کردیم که بدهی های ایران را 
پرداخت کنیم. وی گفت: به تهران سفری داشتم 
و با وزیر نفت ایران به این توافق رسیدیم که قبل 
از پایان ماه جاری بدهی های ایران را پرداخت 
کنیم. پیش از این عادل کریم تاکید کرد: در سفر 
اخیر به تهران در خصوص واردات گاز از ایران به 
عراق در تابستان به توافق رسیدیم و طرف ایرانی 
متعهد شد که نیروگاه ها و واحدهای تولید برق را 
تجهیز کنند. بغداد به خاطر واردات گاز از ایران 
بدهی هایی به تهران دارد و برای پرداخت این 
بدهی ها به توافق رسیدیم، آن ها اوضاع عراق 
را می دانند و انتظار داریم که در فصل تابستان 
و زمستان تامین گاز به خوبی انجام شود. عادل 
کریم در ادامه خاطرنشان کرد که تامین گاز در 
سطح جهانی نیز با کمبود مواجه است و این 
سوخت به یک کالایی بسیار مهم تبدیل شده 
است و دستیابی عراق به گاز یک دستاورد به 

شمار می رود. 

 جاسوس های توریست 
 از بدو ورود تحت 

اشراف اطلاعاتی هستند
اردشیر مطهــری نماینده مردم گرمسار 
و آرادان و عضو کمیسیون اجتماعی مجلس 
شورای اسلامی در توئیتی نوشت: کشورهای 
 جاسوس پرور و فرانسوی ها باور کنند یک زمانی 
ایران بهشت جاسوس ها بود و آنها حتی در   تیم 
مذاکرات هسته ای ما هم جاسوس داشتند. 
اما الان جاسوس های توریست از بدو ورود 
تحت اشراف اطلاعاتی اند و به موقع دستگیر 
و پس از تخلیه اطلاعاتی محاکمه و به سزای 
اعمالشان می رسند و یا با اراده ایران و با ارفاق 
در قبال پول های بلوکه شده آزاد می شوند، 
نمونه اش مبادله  نازنین زاغری با پول های 
بلوکه شده تانک های چیفتن زمان طاغوت. 
اما صهیونیست ها بدانند جلالی ها حتما اعدام 
می شوند و تلاش نیابتی سوئدی ها در بازداشت 
غیرقانونی  حمید نوری تاثیری در اراده ایران 

ندارد. 

خبـــر

مجید مرادی
 تحلیلگر مسائل سیاسی

سخنگوی دولت: 

 شورای راهبری فناوری ها و تولیدات دانش بنیان 
به ریاست رئیس جمهوری تشکیل می شود

  طرح »جهش تولید دانش بنیان« در دستور کار دولت قرار گرفته است

آرمان ملی: سخنگوی دولت با اشاره به تصویب 
قانون »جهش تولید دانش بنیان«، جزئیاتی از روند 
تصویب این طرح و مفاد آن را اعلام کرد.  علی 
بهادری جهرمی، ضمن اعلام این خبر، اظهار کرد: 
طرح »جهش تولید دانش بنیان« به تایید شورای 
نگهبان رسیده و به عنوان قانون لازم الاجرا در دستور 
کار دولت قرار گرفته است. دبیر هیات دولت با 
یادآوری اینکه دولت قبل در سال ۹۹ طی نامه ای به 
امضای رئیس دفتر سابق رئیس جمهوری با تصویب 
این طرح مخالفت کرد، گفت: دولت سیزدهم با 
توجه به منویات رهبر معظم انقلاب و نیاز حتمی 
و فوری کشور، از همان ابتدای کار حمایت از تولید 
و شرکت های دانش بنیان را در دستور کار جدی 
خود قرار داده و از تصویب طرح »جهش تولید 
دانش بنیان« حمایت کامل کرد. وی ادامه داد:  به 
همین منظور دولت سیزدهم طی مصوبه ای نظر 
مثبت خود را درباره تصویب این طرح به مجلس 
اعلام کرد. معاونان امور مجلس و علمی فناوری 
رئیس محترم جمهوری هم از چند ماه پیش برای به 
سرانجام رساندن این طرح در مجلس تلاش زیادی 
کردند. دبیر هیات دولت تاکید کرد: اگر موافقت 
دولت با این طرح اعلام نمی شد، به دلیل بار مالی 
آن، به احتمال زیاد اعضای محترم شورای نگهبان 
طرح را مشمول اصل ۷۵ قانون اساسی دانسته و آن 

را تایید نمی کردند. در نهایت طرح »جهش تولید 
دانش بنیان« ۲1 اردیبهشت ماه به تایید شورای 
نگهبان رسید و تبدیل به قانون لازم الاجرا شد. 
بهادری جهرمی با بیان اینکه قانون »جهش تولید 
دانش بنیان« در ۲0 ماده و 10 تبصره مزایای قابل 
توجهی را در نظرداشته است، تصریح کرد: در این 
قانون دستگاه های اجرایی ملزم به تعیین اولویت های 
فناورانه و استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان 
جهت رفع نیازمندی های فناورانه شده اند. رئیس 
شورای اطلاع رسانی دولت تصریح کرد: یکی از 
مشکلات گریبان گیر شرکت های دانش بنیان، 
خام فروشی و در اختیار قرار نگرفتن مواد اولیه 
ارزان است. قانون جدید التصویب به منظور رفع 
این مشکل و کاهش انگیزه خام فروشی، برای 
صادرات مواد نیمه خام هم مالیات وضع کرده است. 
بهادری جهرمی با بیان این نکته که عدالت محوری 
در توسعه شرکت های دانش بنیان و ایجاد سازوکار 
استانی برای تقویت نوآوری و فناوری در استان ها 
هم در این قانون مورد اشاره بوده است، گفت: 
جلوگیری از رقابت غیرمنصفانه بخش های دولتی 
و عمومی غیردولتی با شرکت های دانش بنیان نیز 
از دیگر نوآوری های این قانون به حساب می آید. 
سخنگوی دولت اعلام کرد: به موجب این قانون 
»شورای راهبری فناوری ها و تولیدات دانش بنیان« 

به ریاست رئیس جمهوری و حضور چند تن از وزرا و 
جمعی از اعضای کمیسیون های مرتبط در مجلس 
شورای اسلامی تشکیل جلسه خواهد داد. این شورا 
در تعیین سیاست های کلان راجع به حمایت از 
شرکت ها و موسسات دانش بنیان و مواردی مانند 
ارائه مزایا، تسهیلات و امتیازات به شرکت های 
دانش بنیان نقش تسهیل گر و شتاب دهنده ای 
ایفا خواهد کرد. بهادری جهرمی با اشاره به اینکه 
جهش کامل تولید و حمایت واقعی از شرکت های 
دانش بنیان نیازمند همکاری فرابخشی و تدارک 
اقداماتی در سایر قوا هم است، گفت: قانون جدید 
به این نکته هم توجه داشته است. به عنوان یک 
مثال در این قانون ایجاد دادگاه های تخصصی از 
سوی قوه قضائیه برای شرکت های دانش بنیان و 
تسریع و تسهیل در رسیدگی به دعاوی حقوقی آنها 
هم مورد اشاره واقع شده است. سخنگوی دولت در 
پایان با بیان این موضوع که ماده 10 این قانون در 
چند بند جداگانه راهکارهایی به منظور رونق بازار 
محصولات دانش بنیان ارائه کرده است، گفت: با 
عزمی که بین همه قوا در خصوص رونق تولید بر پایه 
فناوری و شرکت های دانش بنیان وجود دارد، مفاد 
این قانون یک گام رو به جلو و مهم به حساب می آید و 
در صورت اجرای درست آن ان شاءا... بخش مهمی از 

موانع تولید دانش بنیان مرتفع خواهد شد. 

سـرمقالـــه

روشن و طبیعی است که اقتصاد کشور با دیپلماسی 
و ارتباط اقتصادی با دنیا گره خورده است.  اساسا 
هیچ کشوری با قطع رابطه دیپلماتیک و اقتصادی با 
دنیا وضع مردمش بهتر نشده،  نمی شود و اقتصادش 
نیز پیشرفت نمی کند. ارتباطات سیاسی، اقتصادی و  
بانکی با کل دنیا به ویژه کشورهایی که از جهت قدرت 
اقتصادی وضع مطلوبی دارند، می تواند موجبات رشد 
و شکوفایی اقتصادی کشورها را رقم بزند.  از طرفی در 
خصوص برجام و مذاکره برای احیای این توافق نیز به 
نظر می رسد که هرچه زودتر باید این کار انجام می شد. 
اگر دولت اول مساله برجام را حل می کرد، مذاکره را 
انجام می داد و بعد وارد مساله جراحی اقتصادی می شد 
خیلی برای کشور بهتر بود و فشار کمتری بر مردم 
می آمد و شاید کمتر شاهد این اعتراضاتی بودیم که در 
برخی نقاط کشور انجام می شود. اشکال کار دولت این 
بود که قبل از آن که مساله مذاکره با دنیا را حل کند 
وارد جراحی اقتصادی شد. کسانی هم که اجازه ندادند 
مذاکرات در دولت قبل به نتیجه ای برسد جفای بزرگی 
در حق کشور کردند که این مذاکره اینقدر پرهزینه 
نشود در حالی که تا کنون هزینه مذاکرات برای احیای 
برجام بسیار بالا رفته است. بنابر این بایستی مذاکرات 
هر چه سریعتر منتج به نتیجه شود به نظر می رسد 
که اگر به جایی نرسد دولت در جراحی اقتصادی 
خود نیز به جایی نخواهد رسید. چرا که مساله تحریم 
شوخی بردار نیست و مساله ای کاملا جدی است. الان 
رئیس محیط زیست صحبت می کند که اگر تحریم 
نبودیم فلان توله یوز ما هم تلف نمی شد. لذا حتی این 
مساله نیز نشان می دهد که تحریم تا چه حدی تاثیر 
گذاشته است. پس کسانی که ادعا می کنند تحریم ها 
روی اقتصاد کشور اثر ندارد و اقتصاد ما نباید با تحریم ها 
گره بخورد این سخن درست و علمی نیست. قطعا 
اقتصاد کشور  و معیشت مردم با تحریم گره خورده 
است. به ویژه از جهت روانی، امروز اگر گفته شود که 
مذاکرات انجام می شود  و شرایط مطلوب است قیمت 
دلار کاهش پیدا می کند و اگر بگویند که مذاکرات 
متوقف شده یا شرایط چندان مطلوب نیست قیمت 
دلار افزایش می یابد. لذا پیشنهاد می شود که دولت 
هرچه زودتر تمام توان خود را بگذارد و مذاکرات را به 
جایی برساند. چرا که بدون مذاکره با آمریکا مشکل 
اقتصادی کشور حل نخواهد شد. البته مذاکره نیز به 
معنای تسلیم نیست. آن کسانی که شعار می دهند 
که مذاکره به معنای تسلیم است یا منافع ملی را نمی 
فهمند یا وضع اقتصادی خوبی دارند و یا اینکه سیاست 
بلد نیستند. امروز کشورهایی مثل چین، ویتنام و ژاپن 
که سال ها با آمریکا جنگ داشتند با آمریکا مذاکره 
کردند و رابطه دیپلماسی برقرار کردند اقتصادشان 
شکوفا شد. چین با قدرتش و کوبا فهمیدندکه بدون 
ارتباط با آمریکا اقتصادشان درست نخواهد شد.  در 
هر صورت آن کسانی که با مذاکره مخالفت می کنند و 
می گویند که اقتصاد کشور را به مذاکره گره نزنید درک 

درستی از منافع ملی ندارند. 

تاثیر مذاکرات در معیشت مردم 

محمد تقی فاضل میبدی
 عضو مجمع محققین و مدرسین 

حوزه علمیه قم

پاسخ ویرانگر به 
کوچک ترین شرارت  

صهیونیست ها 

سخنگوی سپاه با بیان اینکه اگر قاسم 
سلیمانی نبود امروز داعش هم مرز ما بود، 
گفت: رزمندگان مدافع حرم برای حراست 
از دستاوردهای انقلاب اسلامی و حمایت 
از مظلومان تلاش زیادی داشته اند. سردار 
رمضان شریف با بیان اینکه هر گاه تصمیم 
اقتصادی خوبی گرفته می شود باید مورد 
حمایت همه قرار گیرد، گفت: در حوزه 
اقتصادی کسی قرار نیست از خارج کشور 
به ما کمک کند؛ روح جمعی و اراده جمعی 
ما باید به گونه ای باشد که هر کسی اقدام 
مثبتی را شروع کرد از آن حمایت کنیم. 
سردار شریف گفت: صهیونیست ها به 
صورت رسمی در همه جا اعلام کردند 
که منافع جمهوری اسلامی را برنمی تابیم 
و هجمه می کنند و در این راستا ترور 
شخصیت ها و شناسایی مقرهای ما را با 
جدیت دنبال می کنند و ما برای حفظ 
امنیت و منافع ملی خود نیز نمی توانیم 
تحمل کنیم که مقری نزدیک سرزمین 
ما داشته باشند. وی ادامه داد: اگر شرارتی 
از صهیونیست ها در هر گوشه ای برای ما 
محرز شود پاسخ های قاطع و ویران گر 
قبلی تکرار می شود و ما از منافع مردم 

هرگز کوتاه نخواهیم آمد. 

سخنان امام خمینی)ره( 
 در فضای مجازی 

منتشر شود

وزیر کشور گفت: جمله جمله کلمات 
امام خمینی)ره(، حکمت است که به 
دل می نشیند. در فضای مجازی این 
جملات و سخنان باید نشر داده شود. 
انتشار ایده های حضرت امام)ره( بسیار 
بسیار مهم است.  در دانشگاه ها و مدارس 
نمی دانم چه برنامه ای گذاشته اند اما 
مراسم که فقط نباید به مراسم حرم 
خلاصه شود. باید یک برنامه مشخصی 
در دانشگاه ها و مدارس وجود داشته 
باشد. احمد وحیدی افزود: اینکه دیگران 
درباره امام)ره( حرف بزنند بسیار مهم 
است، چرا که امام باید از زبان دیگران 
شنیده شود. پوشش دادن این مطلب 
از اقلیت های دینی و مذهبی بسیار مهم 
است. از سویی از شخصیت های جدیدی 
که تاکنون درباره امام صحبت نکرده اند 
باید حرف گرفته شود. وزیر کشور اظهار 
داشت: دشمن تلاش های بسیار کرد تا 

امام را محو کند، اما نتوانست. 

 تحولات حول محور برجام همچنان ادامه دارد در 
این راستا انریکه مورا که ۲۲ اردیبهشت پس از سفری دو 
روزه تهران را به مقصد بروکسل ترک کرد، جزئیاتی را از 
رایزنی هایش در اختیار جوزپ بوررل قرار داد که مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا ساعتی بعد و در حاشیه 
اجلاس گروه ۷ از خروج مذاکرات از بن بست خبر داد و 
توافق در وین را نیز در دسترس دانست. روز پنجشنبه 
دو هفته گذشته همزمان با حضور هماهنگ کننده 
برجام در تهران، شیخ تمیم بن حمد آل ثانی نیز سفری 
یک روزه به تهران داشت؛ سفری که بسیاری آن را تلاش 
امیر قطر برای کمک به خروج مذاکرات از بن بست و 
حصول توافق دانستند. حضور همزمان مورا و شیخ تمیم 
این نوید را می داد که آغاز هفته در ایران با خبرهای 
خوبی همراه باشد اما این امید در سخنان مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا و در همان روز جمعه 
باقی ماند. علی باقری، معاون سیاسی وزیر امور خارجه 
و مذاکره کننده ارشد ایران تنها یکبار و در بازدید 
از نمایشگاه بین المللی نفت، گاز و پتروشیمی در تاریخ 
۲۵ اردیبهشت از دیدارهایش با هماهنگ کننده برجام 
سخن به میان آورد و گفت: جمهوری اسلامی ایران همان 
اندازه که در فرآیند مذاکرات و انجام تعهدات بین المللی 
از جمله در موضوع توافق برای رفع تحریم ها جدی است، 
در عدم اعتماد به دشمن و عدم اتکا به بیگانگان برای 
مصونیت از تحریم هم راسخ و مصمم است. مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا اما عصر روز گذشته و در 
تماس تلفنی با حسین امیرعبداللهیان بار دیگر موضوع 
مذاکرات وین را مطرح کرده است. براساس خبری که 
دستگاه دیپلماسی در اختیار خبرگزاری ها قرار داده 
است، بوررل ضمن تاکید بر ابتکارات مطرح شده از 
سوی جمهوری اسلامی ایران در طول مذاکرات وین، 
ابراز داشت: ما اکنون در مسیر جدید تداوم گفت وگو 

و تمـــرکز بر راه حل ها قرار داریم. وی با بیان اینکه ما 
مصمم هستیم در تماس مستمر بین تهران و واشنگتن 
به منظور نزدیک ساختن دیدگاه ها به تلاش خود 
ادامه دهیم، عنوان کرد: برای رسیدن به نتیجه خوب 
امیدوار هستم. وزیر امور خارجه کشورمان نیز در این 
گفت وگو، با اشاره به سفر اخیر انریکه مورا، معاون 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا به تهران گفت: 
در سفر وی ابتکاراتی مورد بررسی قرار گرفته است. 
وی با اشاره به جدی بودن جمهوری اسلامی ایران در 
توافق قوی و پایدار اظهار داشت: تهران حسن نیت و 
اراده لازم را برای رسیدن به یک توافق داراست. این بار 
نیز گویی که نام امیر قطر با مذاکرات برای احیای برجام 
گره خورده باشد،  شیخ تمیم در دیدار با صدراعظم 
آلمان به موضوع برنامه هسته ای ایران و مذاکرات وین 
هم پرداخت و گفت: با شولتز درباره حل و فصل مسالمت 
آمیز پرونده هسته ای ایران تأکید کردیم. ما به ضرورت 
توافق ایران با کشورهای اروپایی و آمریکا پرداختیم و در 
این خصوص خوشبین هستیم. امیدواریم دو طرف به 
توافق دست یابند و قطر آماده مشارکت در حل و فصل 
این پرونده است. روزهای پس از ۲0 اسفند 1400 که 
هماهنگ کننده برجام از ایجاد وقفه در مذاکرات برای 
احیای توافق هسته ای خبر داد، گویی دو فرد بیش از 
دیگران پیگیر از سرگیری مذاکرات و خروج روند احیای 
برجام از بن بست هستند؛ مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا که نهاد متبوعش هماهنگ کننده برجام 
است و البته امیر قطر که تلاش دارد کشورش را به عنوان 
تسهیل گر این روند معرفی و تثبیت کند؛ پیگیری هایی 
که هر روز کمتر خبرساز شده و شاید در حال تهی شدن 

از اهمیت و معنا هستند. 
 نگرانی غــرب از شکست مذاکرات

لورا روزن خبرنگار آمریکایــی وبگاه »دیپلمات« 

گزارش کرد که یک دیپلمات اروپایی که در مذاکرات وین 
برای لغو تحریم های یکجانبه علیه ایران و احیای برجام 
مشارکت دارد، در حالی که خواست نامش فاش نشود، 
گفت: »هر روز که بدون دستیابی به توافق می گذرد، 
خطر از دست دادن همه چیز به طرز چشمگیری افزایش 
می یابد« این دیپلمات اروپایی با اشاره به ایالات متحده 
و ایران گفت: »تاجایی که من می بینم، هر دو طرف در 
مسیر های متفاوتی گام برمی دارند و فاصله کم نمی شود." 
ابراز نگرانی دیپلمات های اروپایی از عدم احیای برجام 
در حالی است که »خاویر سولانا« دبیرکل سابق ناتو و 
»کارل بیلت« نخست وزیر پیشین سوئد هفته گذشته طی 
یادداشتی در روزنامه آمریکایی »واشنگتن پست« هشدار 
دادند: »بایدن باید با جدیت هزینه های انفعال خود در 
قبال ایران را به طور جدی در نظر بگیرد و راهی برای 
پیشرفت بیابد یا در غیر این صورت ممکن است در یک 
درگیری دیگری که هیچ کس خواستار آن نبوده است، 
گرفتار شویم.« این وبگاه آمریکایی در ادامه گزارش خود 
نوشت، از طرف دیگر، سخنگوی وزارت خارجه فرانسه 
روز 1۷ می )۲۷ اردیبهشت ماه( در جریان یک کنفرانس 
خبری در خصوص روند مذاکرات وین در خصوص احیای 
برجام گفت: »پیش نویس توافق برای ازسرگیری پایبندی 
به برجام بیش از دو ماه است که آماده شده است. به همین 
دلیل مذاکره کنندگان سه کشور اروپایی )انگلیس، 
فرانسه و آلمان( وین را ترک کردند. آن ها متقاعد شدند 
که این توافق ظرف مدت بسیار کوتاهی قابل نهایی شدن 
است.«  این دیپلمات فرانسوی در ادامه افزود: »با این 
حال، این )توافق( به دلیل موضوعی بین ایالات متحده و 
ایران که به برجام مرتبط نیست، متوقف شده است.«  ما 
از تمامی طرف ها می خواهیم که یک رویکرد مسئولانه 
در پیش بگیرند و خیلی فوری تصمیمات لازم برای 
نهایی کردن این توافق را اتخاذ کنند. این یک اشتباه 
جدی و خطرناک است که فکر کنیم که می توانیم به طور 
نامحدود این موضوع را روی میز نگه داریم. حال باید دید 
که با این تفاسیر نهایتا چه زمانی از سر گرفته خواهد شد 
و اساسا تلاشی برای احیای برجام وجود خواهد داشت یا 

روند امور به نحو دیگری طی خواهد گردید. 

»آرمان ملی« تحولات حول محور احیای برجام را بررسی می کند

اروپا پیگیر، قطر امیدوار

آرمان ملی: رئیس جمهور با بیان این که قرار است 
در کشور تصمیم های سختی بگیریم، گفت: شاید 
برخی موافق نباشند اما این نگاه نقادانه ما را به افق 
روشنی که پیش روی اقتصاد است رهنمود می کند. 
آیت ا... سید ابراهیم رئیسی در همایش نخستین رویداد 
بین المللی خصوصی سازی در اقتصاد ایران، اظهار 
کرد: امیدوارم این همایش راه را برای تصمیم گیری 
و قانون گذاری با استفاده از تجربیات گذشته فراهم 
کند. برای فعالان اقتصادی، صاحبنظران و اساتید 
دانشگاه کاری که تاکنون انجام شده روشن است، 
اما با نگاه نسبت به چیزی که انجام شده یک ضرورت 
اجتناب ناپذیر محسوب می شود. وی ادامه داد: برای 
همگان روشن است که اقتصادی که حدود ۸0 درصد 
آن دولتی است مشکلات زیادی دارد. همچنین برای 
همگان روشن است که باید بر اساس قانون اساسی 
عمل کنیم و در قانون اساسی بر اصل 44 تاکید شده 
است. رئیسی با اشاره به برنامه های توسعه اظهار کرد: 
در همه برنامه های توسعه تاکید شده است که دولت 
نباید متصدی باشد بلکه باید هدایتگر، نظارت گر و 
حمایت گر باشد و چنانچه دولت بخواهد موفق شود 
باید در این سه مورد عمل کند نه در دخالت ها و 
تصدیگری ها. وی با بیان اینکه چه باید عمل می شد و 
چه شد، تفاوت بین آنچه باید باشد و آنچه که هست 
محسوب می شود، اظهار کرد: همین موضوع ما را 
راهنمایی می کند که چه کاری را باید انجام داد. دولت 
نباید متصدی باشد که حمایت مالی و حقوقی کند. 
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه بازنگری به تابلوی 
خصوصی سازی به این که چه باید کرد کمک می کند، 
تصریح کرد: این فرآیند کمک می کند که اشکال در 
ساختارها بوده و یا در رفتارها؛ اگر اشکال در ساختار 
باشد هرچقدر هم که مدیران تغییر کنند اتفاقی 

نخواهد افتاد اما اگر مشکل رفتارها باشد رفتارها باید 
اصلاح شوند. باید بررسی شود که آیا ساختار درست 
چیده شده است یا خیر و متناسب با این ماموریت باید 
به این سوال که چرا سیاست اصل 44 قانون اساسی 
آنچنان که مورد نظر سیاست گذار بود عمل نشده پاسخ 
داد. باید از همه صاحبنظران و سرمایه گذاران سوال 
کرد که آیا موفق هستند یا خیر؟ وی در ادامه بیان 
کرد: هدف پافشاری بر سیاست ذیل اصل 44 قانون 
اساسی، اقتصاد مقاومتی، میدان واقعی دادن به بخش 
خصوصی است؛ چرا که بسیاری از اوقات گفته می شود 
خصوصی سازی صورت گرفته، اما دولت با تابلو یا 
بی تابلو حضور دارد که نمونه آن واگذاری به سازمان 
تامین اجتماعی، برخی بانک ها و برخی شهرداری ها 
است که این موضوع تداوم تصدیگری دولت با عناوین 
دیگر محسوب می شود. رئیسی عنوان کرد: اگر بخش 
خصوصی اعلام کرد که فضا برای فعالیت قابل پذیرش 
است ایرادی ندارد، اما اگر اعلام کند میدان برای این 
بخش وجود ندارد این ایراد دارد. رئیس جمهور با تاکید 
بر این که دولت نباید متصدی باشد، اظهار کرد: باید 
حتما به بخش خصوصی واقعی میدان داده شود. باید 
بررسی شود موانع چیست و این موانع برطرف شود. 
در سفرهایی که به شهرها و روستاهای مختلف دارم 
می بینم که کارخانه ها تعطیل شده و سالن ها به انبار 
سیب زمینی و پیاز تبدیل شده است. باید بررسی شود 
که چه کنیم که پرونده ها در قوه قضائیه ساخته نشوند. 
ما به دولت آمده ایم تا بستر فسادزا را اصلاح کنیم تا 
اصلا پرونده ای ساخته نشود که قوه قضائیه مجبور به 
پیگیری باشد. وی با بیان اینکه رشد اقتصادی در کشور 
0/4درصد بوده است اذعان داشت: باید علل این موضوع 
بررسی شود و دید که تحقق رشد اقتصادی در حد یک 
آرمان باقی می ماند و یا قابل انجام است. رئیسی با تاکید 

بر این که رشد اقتصادی دو پایه افزایش سرمایه گذاری 
و افزایش بهره وری دارد تصریح کرد: باید دید چه کنیم 
که سرمایه گذار احساس امنیت کند این موضوع نه فقط 
در قراردادها بلکه در عمل و اجرا هم باید اعمال شود. 
وی ادامه داد: پس از آنکه کارخانه واگذار می شود دولت 
بخش خصوصی را رها می کند در حالی که تازه در آن 
زمان وظیفه دولت شروع می شود و باید در کسوت یک 
ناظر و حامی وارد عمل شود؛ بنابراین سازوکار متناسب 
با این نگاه باید تنظیم شود. عدم موفقیت واحدی که 
به بخش خصوصی واگذار شده است پیام خوبی ندارد و 
باید دید که چه کنیم پیام های منفی به پیام های مثبت 
تبدیل شود. رئیس جمهور بیان کرد: ما دنبال عبرت  
گرفتن هستیم باید با عبرت  گرفتن از گذشته، آینده را 
ترسیم کرد چه در حمایت از بخش خصوصی و چه در 
توانمندسازی این بخش. از طرف دیگر نباید دچار افراط 
و تفریط شویم نگاه باید واقعی باشد و بایدها و نبایدها را 
در این رابطه تنظیم کرد. بر این بایدها و نبایدها نیز همه 
باید ملتزم باشند و بیش از همه دولتمردان باید ملتزم 
باشند. رئیسی با بیان این که برخی گمان می کنند اگر 
یک خصوصی سازی دچار مشکل شود کل فرآیند باید 
متوقف شود، گفت: این موضوع درست نیست بلکه این 
کشتی باید اصلاح شود و در این راستا باید از دانشگاه ها 
و فعالان اقتصادی به عنوان بازار کمک گرفته شود. این 
موضوع مورد تاکید بنده است که هر کسی صاحبنظر 
محسوب می شود اما نظرش با ما متفاوت است حتما 
ابراز کند تا به نقطه مشترک برسیم. رئیس جمهور با 
بیان این که قرار است در کشور تصمیم های سختی 
بگیریم، اظهار کرد: شاید برخی موافق این موضوع 
نباشند، اما اگر با نگاه نقادانه به کارها نگاه کنند اشکالی 
ندارد ما را رهنمود می کند به افق روشنی که پیش روی 

اقتصاد است. 

رئیس جمهور: 

قرار است تصمیم های سختی بگیریم
   به دولت آمدیم تا بستر فسادزا را اصلاح کنیم

حمایت از اقدامات 
دولت در جراحی 

اقتصادی

دبیرکل حزب موتلفه گفــت: حزب 
از  برون رفت  برای  موتلفه اسلامی 
مشکلات اقتصادی و ساماندهی درآمد - 
هزینه معیشتی مردم راهکارهای اجرایی 
دارد، لکن با اعتماد به رئیس جمهور در 
صداقت و دلسوزی برای حل مشکلات 
مردم، از اقدامات دولت در جراحی 
اقتصادی و چاره سازی امور معیشتی 
حمایت می کند. اسدا... بادامچیان تصریح 
کرد: به رغم کارشکنی هایی که از طرف 
عوامل سودجو و عناصر دارای افکار و 
تفکرات باندی صورت می گیرد و نیز با 
وجود جوسازی های رسانه ای معاندان و 
دشمنان، دولت در تامین کالاهای سبد 
خانگی موفق است و تلاش دارد که فضای 
سالم اقتصادی را حاکم سازد و در این 
نیت خیر کاملا مورد تایید حزب موتلفه 
اسلامی است. وی ادامه داد: حمایت از 
اقشار کم درآمد و توزیع عادلانه یارانه ها 
امری ضروری است که توزیع یارانه باید 
با توجه به نیاز کالایی و با معیار پرداخت 
صحیح آن انجام شود که دولت محترم در 
این زمینه تلاش خود را دارد. حل معضل 
ارز که سیاست های غلط موجب اثرگذاری 
آن بر قیمت کالاهای داخلی شده، بسیار 
ضروری است که البته در این زمینه باید 

همه جوانب رعایت شود. 


